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ABSTRACT

The  general  aim  of  this  project  is  to  design  and  implement  a  fully 
functional Optical Arabic Braille Recognition system to recognize printed 

Braille cells and to transcript it to regular voice and text context.
The specific aim of the project  was divided into two stages,  firstly to 
recognize Arabic Braille letter and transcript it into equivalent voice and 
text  file.  The  second  stage  is  to  recognize  Arabic  Braille  word  and 

transcript it to the equivalent voice and text file.
The work has been implemented using special method for recognition and 
developed under MATLAB environment through several stages including 
image capturing or scanning, image preprocessing, edging and filling the 
Braille  dots  using  morphological  operation  on  Braille  dots,  image 
filtering to remove non Braille dots, Braille cell and dot framing based on 
pixel coordinates, generating equivalent decimal Braille code based on 
binary to decimal conversion of activated dots , apply matching algorithm 
to Braille decimal codes, get equivalent voice and text file of matched 

Braille cell.
The implemented method has been tested with full four spaced pages of 
scanned Braille documents written using standard Arabic Braille and it 
has  accredited  by  Sudanese  rehabilitation  center  for  blinds  in  Sudan. 
Documents were scanned using a commercially available  scanner type 
(HP Scan  jet  djf2200)  with  200  dpi  resolution.  The  processing  was 

performed on a PC with an Intel core 2 duo CPU and 2GB RAM.
The CPU time was taken for  a  single  spaced page to be processed is 
averaged at  around 32.6s with rate of  100% for letter  recognition and 

transcription and rate of 100% for word recognition and transcription.
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صصصصصصصص

لى            ع عرف للت مل كا في وظي ظام ن ناء ب و صميم ت لى ا شروع الم هذا هدف  ي
حرف            ال هذه تحويل و ًا، ضوئي العربية باللغة بلغة المكتوبة الكلمات و  الحرف

يث            ح برايل، بلغة المكتوبة النصوص تقابل نصوص و اصوات الى الكلمات  و
يل          والتحو عرف الت هي لى الو المرحلة مرحلتين، الى بالمشروع العمل  قسم

يل              التحو و التعرف هي الثانية المرحلة و نص، و صوت الى برايل بلغة  للحرف
. صوت       و نص الى برايل بلغة للكلمة

ماتلب         ( ال مج برنا ستخدام با ظام الن هذا طوير ت و يذ تنف  )MATLABتم
جراء          ا ًا، ضوئي سوحة المم نص ال صورة خال اد شملت حل مرا عدة  خلل

ستخدام          با يل برا قاط ن تدوير و يد تحد لة، المدخ صورة ال لى ع جات  المعال
و           يا خل سيم تق صورة، ال شيح تر و ية تنق صورة، ال لى ع الطبقية  العمليات

ساب         ح صورة، لل ية الرقم سيمات التق عاد اب لى ع ًا ماد اعت يل برا قاط  ن
نائي           الث ظام الن من يل التحو خلل من حرف لكل المكافئة العشرية  الشفرات

ساس           ا لى ع نة المقار ية عمل جراء ا يل، برا خلية في المفعلة للنقاط  للعشري
صي           الن و صوتي ال كافئ الم شغيل ت ًا اخير و للحرف، المقابلة العشرية  الشفرة

. المعني   برايل لحرف
عة           ارب عدد ستخدام با تمت الطريقة هذه تطبيق من عليها المتحصل  النتائج

من            معتمدة و العربية برايل بلغة المكتوبة القياسية الوثائق من كاملة  صفحات
ضوئي           ال سح الم عملية تمت و السودان، في المكفوفين لتأهيل القومي  المركز

نوع     ( توفرة م ضوئية سحة ما ستخدام HP Scanبا  jet  djf2200 (وجهاز 
بالمواصفات  ( عملية)   core 2 duo CPU, 2GB RAMحاسوب تمت  حيث

قدره          ني زم سط متو خلل حدة الوا صفحة لل التحويل و .32.6التعرف  ثانية 
لغ           ب يل برا غة بل بة المكتو الكلمات و الحرف علي التعرف % 100ومعدل  ، 

هذه             ستخدام با ها تحويل و ها علي عرف الت تم مات الكل و حرف ال كل ان  اي
الطريقة. 
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